

# البصيرة في القرآن الكريم دراسة موضوعية

هبه خميس مسيب عوض

المشرف: أ.د محمد أحمد با جابر

## المستخلص

الحمد لله رب العالمين، والصلاة والسلام على نبينا محمد وعلى آله وصحبه أجمعين. لقد خلق الله الخلق لعبادته وحده، ولتحقيق هذه الغاية، لا بد أن يكون المرء على بصيرة، ليصل إلى رضوان الله، والبصيرة هي نور في القلب، يبصر به العبد ما لا تبصره العين، سواء كانت العين مبصرة أو عميت أو تعطلت عن العمل، ولا علاقة للبصيرة بالبصر، فمدار عمل البصيرة هو القلب. لذا كتبت بحثي عن البصيرة.

ويهدف البحث إلى: بيان الأثر الخطير لفقدان البصيرة، وبيان الأثر العظيم للبصيرة في إدراك الحق، وعبادته جل وعلا على بصيرة، وبيان الفائدة الجليلة لوجود البصيرة في تحقيق مقاصد الدعوة إلى الله، وبيان ارتباط النجاح بمختلف معانيه ومناحيه في الدنيا والآخرة بتحقيق البصيرة. وخطة البحث اشتملت على: مقدمة وثلاثة فصول وخاتمة. **الفصل الأول: تعريف البصيرة وأهميتها**، ويتضمن: تعريف البصيرة وما في معناها، والفرق بين البصر والبصيرة، وأهمية البصيرة، ومناطق البصيرة. **الفصل الثاني: وسائل اكتساب البصيرة وأسباب انطماسها**، ويتضمن مراتب البصيرة ودرجاتها، ووسائل اكتساب البصيرة، وأسباب انطماس البصيرة. **الفصل الثالث: آثار البصيرة ونماذجها** ويتضمن: أثر البصيرة حياة في الفرد، وأثر البصيرة في حياة الداعية، وأثر البصيرة في المجتمع، ونماذج من تحقق البصيرة، ونماذج من انطماس البصيرة.

هذا وقد قمت بتصنيف الآيات موضوعياً حسب الخطة، ووفق ما تقتضيه دلالتها وتناولتها بالتحليل والاستنباط والربط بالواقع واستخراج الفوائد والعبر بالاستعانة بما ورد في كتب التفسير، وتخريج الأحاديث النبوية مع بيان درجتها، ثم خلصت في البحث إلى نتائج عديدة أهمها: الفرق بين البصر والبصيرة: أن البصر للعينين والبصيرة للقلب، وأن الأهمية العظمى للبصيرة تميز الإنسان بها بين الحق والباطل.

فعلى الفرد أن يأخذ بالوسائل الموصلة للبصيرة كي يصلح حال الفرد والمجتمع.

# **Insight in the Holy Qur'an Subjective Study**

**WAHBA KHAMIS MASEEB AWAD**

**A.D.Mohammed Ahmed BaJaber**

## **ABSTRACT**

Praise be to Allah and peace be upon our prophet Mohammed and all his companions. Allah has created all creatures for his worship only and in order to achieve this objective, man must have an insight to get Allah's bless. Insight is light inside the heart and a person, whether he is sighted , blind or having some sight problems , sees with the insight what he can't see with his eyes . There is no relationship between insight and sight because insight deals with the heart. For this purpose, I wrote my research about "the insight".

This research aims to show the serious effect for losing sight and the great effect for insight in recognizing the right and in worshipping Allah with knowledge. Also, it shows the outstanding benefit for the insight in achieving the aims of calling to Allah and the connection of success -with all its meanings and sides in this life or hereafter-with the achievement of insight. The plan of this research included an introduction, three chapters and a conclusion. The first chapter is about the definition and the importance of the insight. It includes : the definition of the insight and what its sense included, the difference between sight and insight , the importance of the insight and the place of the insight. The subject of the second chapter is the means of insight acquisition and reasons for its vanishing . It includes : the insight ranks and classes. the means of the insight acquisition and the reasons for the vanishing of the insight. The third chapter is about the insight effects and models. It includes : The insight impact on individual's life , the insight impact on jurist's life , the insight impact on community , the models of achieving insight and the models of insight vanishing.

I classified the verses subjectively according to the plan and according to its significances requirements and I dealt with it analytically and deductively. I related them with the real life. I also extracted the benefits and profits through assisting what is mentioned in the books of the interpretation the holy Qur'an . I have got many findings and the most important of them are the difference between sight and insight; that sight is for the eyes and insight is for the heart and the greatest importance of the insight; with it a man can distinguish between right and false.

Every individual should use the means that leads to the insight in order to acquire good individual and community.